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اعتراف دولت به ركود اقتصادی
تعادل

بازوی اقتصــادی روزنامه اصلاح طلب اعتماد در واکنش به ادعای دولت 
مبنی بر کاهش تورم بدون افزايش رکود نوشت: روز گذشته وزير اقتصاد در 
جمع مديران عامل بانك ها اعلام کرد که رشد مثبت اقتصادي سال93 ناشي 
از رونق کســب وکار صنايع بزرگ بوده و هنوز صنايع کوچك و متوســط به 

رشد اقتصادي نرسيده اند. 
اينكه فرمانده اقتصادي کشــور به صراحت اعــلام مي کند صنايع ايران 
همچنان گرفتار رکود هســتند و سياســت گذاري براي رفع آن را يك معما 
مي داند اگرچه قابل توجه اســت اما تامل جدي در پي دارد. قابل توجه است 
چون نشان مي دهد که سياست گذاران اقتصادي ملموس نبودن رشد اقتصادي 
93 را قبــول دارند و به عنوان يك دغدغه به آن مي نگرند، درعين حال قابل 
تامل است چون هنوز اين معما پابرجاست.  صنايع کوچك و متوسط اگرچه، 
مانند غول هاي اقتصادي تريبون ندارند که صداي خود را به گوش برســانند 
اما در اقتصاد ايران به شــدت تاثيرگذارند. به ادعاي مســئولان اين حوزه 95 
درصد کســب وکارها توسط صنايع کوچك و متوسط انجام مي شود و صنايع 
کوچك 50 درصد صادرات و 70درصد اشتغالزايي را برعهده دارند. همچنين 
براساس آمارگيري بانك مرکزي جمهوري اسلامي ايران از کارگاه هاي بزرگ 
صنعتي ســهم کارگاه هاي بزرگ صنعتي از کل ارزش افزوده بخش صنعت 
در ســال1391 حدود 64درصد است، بر اين اساس اگر کارگاه هاي کمتر از 
100نفر کارگر به عنوان بنگاه هاي کوچك و متوسط تلقي شوند، سهم بنگاه هاي 

کوچك و متوسط از کل ارزش افزوده 36درصد است.
سوءاستفاده چینی ها از آشفتگی بازار خودرو

جام جم
جام جم درباره وضعيت بازار خودرو گزارش داد:  درحالی که آمار و اطلاعات 
موجود از روند کاهشــی قيمت خودرو و استقبال سرد خريداران از توليدات 
داخلی و خارجی حكايت دارند و با توجه به اين که توليدات داخلی به دليل 
حمايت برخی مصرف کنندگان از کمپين معروف »نخريدن خودروهای صفر« 
در رکود به سر می برند، خودروسازان چينی از فرصت ايجاد شده در بازار ايران 
استفاده کرده و با ايجاد دامپينگ سعی در جلب نظر خريداران خودرو دارند...
خودروســازان چينی برای فروش بيشتر در اوج رکود بازار خودرو دست 
به روش همزمان دامپينگ، فروش بيشتر، رشد قيمت مجدد، زده اند. در اين 
روش در مرحلــه اول کاهش قيمت محصولات حتی بطور عمدی و بيش از 
کشــش بازار که به آن دامپينگ يا نرخ شــكنی می گويند، ايجاد می شود؛ به 
حدی که قيمت برخی خودروهای چينی يا پيش قسط آن با برخی خودروهای 
داخلی يكسان می شود. در مرحله دوم تسهيلات مالی گسترده ای در اختيار 
خريداران ايرانی قرار می گيرد. مثلا در حال حاضر پيش قســط يك دستگاه 
خودروی ام وی ام315 معادل 20 ميليون تومان است و روشن است کسی که 
قصد خريد يك پرايد دارد، برايش بصرفه است که به سراغ خريد اين خودرو 
برود. در کنار اين تســهيلات مالی بلندمدت با بهره های کنترل شده و قابل 
کاهش حتی تا مرز صفر شــدن و شرايط تحويل بسيار سريع خودرو در نظر 
گرفته شده است. در اين راستا اکنون خودروسازان چينی تا 65 درصد بهای 
خــودرو را با بهره حداکثر 23 درصــد و بازپرداخت 36ماهه، وام می پردازند. 
حتی در برخی مناسبت ها و برای برخی مشاغل مانند پزشكان يا ارگان های 

دولتی بهره صفر درصد در نظر می گيرند...
اين گزارش می افزايد: اما مرحله آخر بازی چينی ها در بازار خودرو زمانی 
ايجاد می شــود که بر اثر تقاضای کاذب ايجاد شده تحت تاثير ترفندهای دو 
مرحله اول، تقاضا برای برخــی مدل های خودروهای چينی افزايش يافته و 
در نهايت قيمت آن خودبه خود رشد کرده و حتی به حال سابق بازمی گردد.

رابطه مشکوک سامسونگ با وزارت صنعت
جوان

شرکت سامسونگ که پيش از اين در پشت نقاب »مسئوليت شرکتی«، 
حرکت های زيرپوســتی فرهنگی را با تأسيس مدارس خيريه در کشور آغاز 
کرده بود، اين بار از دری ديگر وارد شــده اســت. روزنامه جوان در اين باره 
نوشت: يكي از تهـــديدات اصلي توليد داخـلي نفـوذ شرکت هـاي خارجـي 
در بدنه دستگاه هـــاي دولتي براي تصميم سازي به نفـــع واردات کالاهـاي 

مشابه داخـل است.
به گزارش »جوان« بعد از تهديد عده اي واردکننده روغن نباتي مبني بر 
فشار آوردن به توليد کنندگان داخلي اين بار خبرها حاکي از انتصاب سرپرست 
جوان صنايع سازمان صنعت و معدن استان تهران به سمت مدير عاملي شرکت 
سامســونگ است. وي که گفته مي شود هنوز اعمال اداري بازخريدي اش به 
اتمام نرســيده، قرار اســت از اين پس در خدمت شرکتي باشد که نه فقط 
رقابتش مضر براي توليدات مشابه است بلكه صدها ميليارد تومان نيز صرف 
فعاليت هاي ضد ايراني مي کند تا خوش رقصي اش براي صهيونيست ها مقبول 
افتد.  بديهي است اگر نتوانيم اين انتصاب را به وجود رابطه اي مشكوك ميان 
وزارت صنعت، معدن و تجارت و اين شرکت کره اي تعميم بدهيم لا اقل بايد 
نهاد هاي نظارتي بر اين امر حســاس شــوند تا خداي ناکرده انتصاب چنين 
افرادي باعث نفوذ شرکت هاي بزرگ جهاني در تصميم سازي ها و برنامه ريزي 

به ضرر توليد داخل نشود.
رد پای دولت در رانت 4 میلیارد دلاری واردات روغن

وطن امروز
وطــن امروز درباره نقــش دولتی ها در ماجرای رانــت واردات دانه های 
روغنی گزارش داد: 3 روز از عيان شدن دعوای ميان وزارت جهاد کشاورزی 
و انجمن صنايع روغن  نباتی می گذرد. دعوايی که از خط ونشان انجمن برای 
کشاورزان و کشتكاران دانه های روغنی آغاز و با توپ و تشر محمود حجتی، 
وزير جهاد کشــاورزی به انجمن در پاسخ به تهديد نخريدن دانه های روغنی 

توليد داخل ادامه پيدا کرد. 
در اين دعوا، پای 4 ميليارد دلار پول وسط است و بايد ديد چه کسانی 
منافع و جيبشــان در خطر اســت که اينگونه می توانند منافع ملی را تهديد 
کنند و شــخص يا دستگاه مســئولی هم نتواند نازك تر از گل به آنها بگويد. 
اگرچه حقيقت تا اندازه ای روشن است و وزير جهادکشاورزی با هشداری که 
سه      شنبه گذشته به مخاطبان اين موضوع داد سبب شد اين بخش فسادپذير 
از اقتصاد نيز روی ديگر خود را نشــان دهد اما همچنان اين پرســش بدون 
پاسخ باقی مانده است که چنين رويه فاسدی از چه زمان آغاز شده اکنون به 
چنان قدرتی دست پيدا کرده که می تواند موانع قانونی را از سر راه بردارد؟...  
در همين باره عضو کميسيون کشاورزی مجلس شورای اسلامی با اعلام 
اينكه کمتر از 5 تا 6 نفر در موضوع واردات روغن دخيل هستند، گفت: براساس 
تحقيق و تفحص مجلس شورای اسلامی در شرکت بازرگانی دولتی ايران به 
روابطی در اين باره رسيديم اما مستلزم آن است که قوه قضائيه احكام را صادر 

کند تا اسامی را اعلام کنيم...

نگاه اقتصادیاقتصاددرآینهرسانهها

چكيده: در حالی وزارت نفت به دنبال برگزاری بزرگ ترين و مهم ترين 
کنفرانس نفتی ايران در يك دهه اخير در لندن است که دولت انگليس 
کارنامه سياهی در تعامل با دولت و ملت ايران دارد و امكان برگزاری اين 

کنفرانس در داخل کشور نيز هست.
***

يكــی از بخش های اصلی اقتصاد کشــور که دولــت به دنبال جلب 
سرمايه گذاری خارجی در آن می باشد، بخش انرژی و به خصوص صنايع 
نفت و گاز است. برای تسهيل در اجرای اين امر وزارت نفت در دو سال اخير 
قراردادهای نفتی ايران را با هدف افزايش جذابيت آن ها برای شرکت های 
خارجــی مورد بازبينی و اصلاح قرار داده و نوع جديدی از قراردادها را با 
عنوان  IPC تدوين کرده است. کنفرانس رونمايی از اين قراردادهای جديد 
نفتی قرار است اواخر آذرماه سال جاری در لندن برگزار شود و علاوه بر 
معرفی اين مدل قراردادی، 50 پروژه نفتی و گازی به ارزش 185 ميليارد 

دلار به شرکت های خارجی معرفی می شود.
يكــی از ســوالات و انتقاداتی که درباره ايــن کنفرانس مطرح بوده، 
مكان برگزاری آن است. بيژن زنگنه، وزير نفت در کنفرانس خبری سوم 
شهريورماه درپاسخ به ســوالی درباره اين موضوع گفت: »نمی دانم برای 
شرکت در کنفرانس لندن کدام شرکت ها ثبت نام کرده اند، اما تصور می کنم 
سمينار داغی خواهد شد و همه خواهند آمد، اما از من نشنيده بگيريد که 
ترجيح می دهيم اصل سمينار در تهران باشد و در لندن تكرار شود اگرچه 

می دانيم که بعضی شرکت ها به تهران نخواهند آمد.«
درباره اين اظهارات وزير نفت نكات زير قابل ذکر است:

1- دولت انگليس در عرصه های گوناگون از جمله صنعت نفت، کارنامه 
ســياهی در تعامل با دولت و ملت ايران دارد. چپاول منابع نفتی کشــور 
پيش از ملی شــدن صنعت نفت، تحميل قراردادهای استعماری دارسی 
و 1919، مشارکت در ترور دانشمندان هسته ای و پيش قدمی در تحريم 
بانك مرکزی، تنها بخش هايی از اين ســياهه را تشكيل می دهد. بر اين 
اساس برگزاری اين کنفرانس به عنوان بزرگ ترين و مهم ترين کنفرانس 
نفتی ايران در يك دهه اخير در لندن به بهانه حضور دفاتر شــرکت های 
بين المللی در اين شهر، منطقی و قابل قبول نيست. به خصوص که بخشی 
از اهميت و اعتبار اين کشورهای غربی در مناسبات بين المللی ناشی از اين 
گونه توجهات از سوی ساير کشورهاست اين در حالی است که برگزاری 
اين نوع ســمينارها در ساير شهرهای جهان مسبوق به سابقه است و به 
عنوان مثال،  کنفرانس های مشابهی در سال های اخير در شهرهايی مانند 

رم، کوالالامپور، استانبول و دوبی برگزار شده است.
2- همان طور که وزير نفت صراحتا بيان کرده اســت مهم ترين دليل 
وزارت نفــت برای برگزار نكردن کنفرانس رونمايی از قراردادهای جديد 
نفتی در ايران، احتمال عدم حضور برخی شرکت های خارجی است. اين 
در حالی است که در سال های اخير و به خصوص بعد از توافق هسته ای 
وين، بســياری از شرکت های بزرگ نفتی دنيا برای ورود به صنعت نفت 
ايران ابراز تمايل کرده اند و با حضور در ايران به مذاکره با مديران وزارت 
نفت پرداخته اند. در چنين شرايطی، اگر اين سمينار به جای انگليس در 
داخل کشور برگزار شود، با استقبال مناسب اين شرکت ها روبه رو خواهد 
شد. به علاوه، با قراردادهای جديد نفتی، شرايط جذاب تری برای حضور 
شــرکت های خارجی در صنايع نفت و گاز ايران ايجاد شده است. در اين 
شرايط، اين نگرانی وجود دارد که اگر شرکتی برای آگاهی يافتن از جزئيات 
و شرايط قراردادهای جديد نفتی و آشنايی با فرصت های سرمايه گذاری 
در صنعت نفت و گاز ايران حاضر به حضور در کشــورمان نباشد، چگونه 
می توان انتظار داشــت که برای سرمايه گذاری در ايران حضور پيدا کند! 
بنابراين ضروری اســت وزارت نفت مكان برگزاری اين کنفرانس مهم را 
به داخل کشــور تغيير دهد. با توجه به تسهيلات ويژه مناطق آزاد برای 
مســافران خارجی از جمله عدم نياز به صدور رواديد و همچنين امكانات 
موجود، پيشــنهاد می شــود جزيره کيش به عنوان مكان برگزاری اين 

کنفرانس در نظر گرفته شود.
محسن احمدی

از قراردادهای جدید نفتی
در ایران رونمایی کنید نه در انگلیس!

بنکداران  اتحادیه  رئیس 
از  جاسازی برنج های خارجی 
در كیسه های ایرانی از سوی 

برخی فروشندگان خبر داد.
محمد آقاطاهر درباره فروش 
برنج های خارجی به نام برنج ايرانی 
به ايسنا گفت: بعضا شاهديم برخی 
از عرضه کنندگان و فروشندگان، 
برنج های خارجی را در کيسه های 

ايرانی جاسازی می کنند.
وی در عيــن حال بيان کرد: 
البته تخلفاتــی که به ما گزارش 
می شود در کميسيون رسيدگی 
به شــكايات مورد بررســی قرار 
می گيرد و اگر موضوع حل نشد 

به تعزيرات و شورای حل اختلاف 
ارجاع می شــود، ولــی در مورد 
فروش برنج های تقلبی موضوع به 
ارجاع  تعزيرات  به  طور مستقيم 

داده می شود.
وی همچنين در مورد فروش 
کالاهای تاريخ مصرف گذشــته 
يــا کالاهايی مثل خرما که بعضا 
ماه  ها  اينكه  علی رغم  شــاهديم 
تا اتمــام تاريخ مصرف آنها باقی 
مانده فاسد می شوند توضيح داد: 
کالاهابی کــه تاريخ مصرف آنها 
گذشته است بايد تعويض شوند 
و خريداران بايد به واحدهايی که 
کالای خــود را خريداری کردند 

مراجعه کــرده و جنس خود را 
تعويض کنند.

آقاطاهر ادامه داد: فاسد بودن 
خرما در زمانی که تاريخ مصرف 

آن به اتمام نرسيده به دليل نحوه 
نامناسب نگهداری آن است، چون 
خرما بايد در جای سرد و خنك 
نگهداری شود و با توجه به اينكه 

عده ای از فروشندگان در نگهداری 
آن بی دقتی می کنند شاهد ترش 
و فاســد شــدن آن هستيم که 
خريداران در زمان مشــاهده اين 
قبيل موضوعات می توانند به واحد 
مربوطه مراجعــه کرده و کالای 

خود را تعويض کنند.
رئيس اتحاديه بنكداران مواد 
غذايی همچنين با بيان اينكه سود 
بنكداران سه درصد و واحدهای 
خرده فروشــی 12 تا 20 درصد 
اســت، گفت: متاسفانه در برخی 
فروشگاه های زنجير ه ای شاهديم 
که  ســلولزی  برخی محصولات 
بــا عنوان تخفيــف دار به فروش 

می رسد در اصل سود 50 درصدی 
نصيب عرضه کنندگان می کنند.

وی بــا بيــان اينكــه برخی 
فروشــگاه هــای زنجيــره ای و 
واحدهای فروش با عنوان تخفيف 
ســعی در جلب نظر مشــتری 
دارنــد اظهار داشــت: به عنوان 
مثال ما دســتمال کاغذی را به 
به واحدهای  قيمت 980 تومان 
خرده فروشــی می فروشــيم، در 
حالی که قيمت مندرج روی آن 
1800 تومان است و اين کار منجر 
به سوءاســتفاده عده ای می شود 
کــه بايد مورد توجه مســئولان 

قرار گيرد.

رئیس اتحادیه بنکداران خبر داد

فروش برنج های خارجی در کیسه های ایرانی

مشاور وزیر جهادكشاورزی با 
اشاره به آغاز سال زراعی جدید، 
نهاده های  امکانات و  باید  گفت: 
در  روان سازی كشت  برای  لازم 
اختیار كشاورزان قرار داده شود 
و از دستگاه ها انتظار می رود در 

این زمینه همکاری  كنند.
شــاهرخ رمضان نژاد در گفتگو 
بــا مهــر بــا اشــاره به برگــزاری 
ســومين گردهمايی مديران وزارت 
جهادکشــاورزی در آســتانه سال 
زراعی جديد، اظهارداشــت: وزارت 
جهاد کشاورزی به منظور هماهنگی، 
آماده و روان ساختن کار کشاورزان 
اقدام به برگزاری اين گردهمايی کرد 
و دستورات لازم را در اين زمينه به 

مديران خود داد.
وی با بيان اينكه در آستانه آغاز 

سال تحصيلی تدابير لازم انديشيده 
می شود، گفت: بايد برای سال زراعی 
نيز چنين اتفاقــی رخ دهد، چراکه 
اين اقدامات به توليد مناسب بسيار 

کمك می کند.
رمضان نژاد اضافــه کرد: انتظار 
می رود ساير دستگاه های مربوطه نيز 
پای کار بيايند و در اين امر به وزارت 
جهاد کمــك کنند. به عنوان مثال، 
وقتی کشــاورزی از پتروشــيمی ها 
درخواست گازوئيل می کند، ممكن 
اســت آن واحد خــود را موظف به 
تامين نياز توليدکننده نداند که در 
اين صورت اتفاقات غيرقابل جبرانی 

رخ خواهد داد.
وی با اشاره به اينكه اگر کشاورز 
زمين خود را بــه دليل عدم تامين 
برخــی نيازهايش دير شــخم بزند، 

امكان دارد باران به محصولش نرسد 
و او با مشكل مواجه شود، افزود: در 
ديدار اخير هيئت دولت با مقام معظم 
رهبری، ايشــان تاکيــدات ويژه ای 
درباره بخش کشاوزری و خودکفايی 
در محصولات راهبردی و اساســی 
داشــتند که همين موضوع ســبب 

شد وزارت جهاد امسال گردهمايی 
مديران خــود را زودتر برگزار کند، 
ضمن اينكه در دو سال گذشته اين 
گردهمايی در روزهای ابتدايی مهرماه 

برگزار می شد.
رمضان نژاد با بيــان اينكه بايد 
تامين به موقع  نهاد ه های مورد نياز 

بخش های  توجه  مورد  کشــاورزی 
مختلف قرار بگيرد، افزود: به عنوان 
مثــال، بايد کود و بــذر به موقع در 
اختيار کشــاورزان قرار داده شــود. 
پتروشيمی ها و ســاير دستگاه های 
مربوطه در اين زمينه همكاری لازم را 
با کشاورزان داشته باشند، همچنين 
پليــس راه مانع عبــور کمباين ها و 
تراکتورهای کشاورزی نشود که همه 
اين موارد نياز به اطلاع رسانی دارد تا 
دستگاه های فوق آماده ارائه خدمات 

به کشاورزان باشند.
وی بــا تاکيــد بر اينكــه اين 
گردهمايی با هدف آماده باش برای 
آغاز ســال زراعی جديــد و به ويژه 
کشت محصولات پاييزه  برگزار شد، 
ادامه داد: کشت بسياری از محصولات 
اســتراتژيك از جمله گندم در پاييز 

آغاز می شــود و  اين هماهنگی ها، 
مرور برنامه ها و ارائه آخرين توصيه ها 
به تمام مديران سراسر کشور درجهت 

سهولت کشت پاييزه انجام گرفت.
اين مقــام مســئول در وزارت 
جهادکشــاورزی تصريح کرد: همه 
دســتگاه ها بايد ايــن همت را برای 
انجام دهند  تسهيل ساختن کشت 
تا کشت به موقع انجام شود، چراکه 
عدم روان سازی تبعات منفی و جبران 

ناپذيری به همراه خواهد داشت.
به گفتــه رمضان نــژاد، در اين 
جهادکشــاورزی،  وزير  گردهمايی 
معاونــان وی، مجريــان طرح های 
برخــی محصــولات  خوداتكايــی 
اساسی و چندتن ديگر از مسئولان 
توصيه های لازم را به مديران سراسر 

کشور ارائه کردند.

زنگ آغاز سال زراعی جدید به صدا درآمد

در حالی كه فعالان اقتصادی 
ایران  تبدیل شدن  به  نسبت 
خارجی  مصرفی  بازارهای  به 
هشــدار می دهند تلویزیون 
ســوئیس اعتــراف كرد كه 
كشورش آماده حمله به بازار 

كشورمان است.
پــس از توافق وين، برخی از 
به  اقتصادی خوشــبين  فعالان 
نتايج توافق از تبديل شدن ايران 
به بازار کالاهــای خارجی ابراز 
نگرانی می کردند. اين نگرانی در 
سخنان مقامات دولتی از جمله 

معــاون اول رئيس جمهــور هم 
وجود داشت و دارد.

در هميــن حــال تلويزيون 
برای  زمينه ســازی  به  سوئيس 
ورود کالاهای اين کشور به ايران 
برآمد. اين رســانه گزارش داد: 
فرط  از  سوئيســی  شرکت های 
خوشحالی، دست های خود را به 
هم می مالند. تلويزيون سوئيس با 
اشاره به توان بالای تجار ايرانی  
که کشورشان در عرضه مواد خام، 
غنی است اعلام کرد: شرکت های 
سوئيســی قصد رجعت به بازار 

ايــران را دارند. در ايران نه تنها 
کالاهای  بلكه  مصرفی  کالاهای 
صنعتی سوئيس هم پرطرفدارند.

اگرچه هنوز معلوم نيســت 
توافــق و تبعات آن به ســمت 
رفع تحريم ها برود و رفت و آمد 
خارجی هــا به ايران از ملاقات و 
جلوی دوربين ها حاضر شــدن 
فراتر نرفته، اما کشورهای درجه 
دو اروپا که با مشكلات اقتصادی 
فراوانی مواجه هســتند بازار 80 
ميليونــی ايران را بــرای صدور 

کالاهای خود هدف گرفته اند.

ایران پایگاه واردات نشود
نساجی  صنايع  انجمن  دبير 
کشور از دولت خواست تا ايران 
را به پايــگاه واردات خارجی ها 

تبديل نكند.
حبيب الله انصاری در گفت وگو 
با ايســنا اظهار داشــت: ما بايد 
شرايط را به گونه ای فراهم نكنيم 
که افرادی که از گذشته منتظر به 
وجود آمدن اين فضا بودند ايران را 
پايگاهی برای واردات شان کنند.

وی با بيان اينكه کشورهای 
خارجــی نبايد ايران را يك بازار 

برای صادرات محصولات  بالقوه 
خود بدانند، گفت: در اين زمينه 
بايد برنامه ريزی شده و دولت با 
هماهنگی هايی که در بدنه خود 
به وجــود می آورد ايــن زمينه 
را ايجــاد کند که شــرکت های 
خارجــی با صنايع مــا در ايران 
ســرمايه گذاری مشترکی انجام 

دهند.
نساجی  صنايع  انجمن  دبير 
ايران با اشــاره به نيــاز صنايع 
خانگی به سرمايه گذاری مشترك 
با خارجی ها اظهار کرد: يكی از 

مسائل عمده صنعت ما افزايش 
وسعت ديد به آخرين تكنولوژی 
روز دنيا و مزيت هايی اســت که 

ايجاد شده است.
به گفته انصاری امروز ايران 
از نظر مواد اوليه اساســی مثل 
فولاد، مــس، آلومينيوم و مواد 
پتروشيمی وضعيت خوبی دارد 
و در زمينه  قطعه ســازی نيز به 
جز موتور يخچال و برخی قطعات 
الكترونيك، قطعات لوازم خانگی 
با کيفيت خوبی در کشور توليد 

می شود.

 تلویزیون سوئیس از طرح اروپا
برای تسخیر بازار ایران خبر داد

مدیرعامــل توانیــر گفت: 
برنامه ای برای جریمه پرمصرف ها 

وجود ندارد.
آرش کردی در گفت وگو با ايسنا، 
ضمن بيان اينكه در تمامی قبوض برق 
ميــزان مصرف و هزينــه آن و حتی 
حالت تصاعدی درج شده است، گفت: 
بــرای جريمه پرمصرف ها  برنامه ای 

وجود ندارد.
مديرعامل توانيــر ادامه داد: در 
حال حاضر نرخ پرداختی هزينه برق 
به صورت تصاعدی متناسب با افزايش 
مصرف زياد می شــود، يعنی هر چه 
ميزان مصرف افزايش يابد، هزينه ها 
واقعی تر می شود و قرار نيست که طرح 
جديدی مبنی بر جريمه مشترکين 

پرمصرف وضع شود.
لــزوم منطقی  وی در خصوص 
شدن قيمت برق، افزود: هزينه واقعی 
برق نســبت به مبلغ حصولی بسيار 
بالاتر اســت اما با توجه به اينكه اين 
مســئله سياســت کلی دولت است 
ما موظفيم براســاس اين سياســت 

حرکت کنيم.
مديرعامل توانير بــا بيان اينكه 
در حال حاضر قيمت تمام شده برق 
بدون در نظر گرفتن هزينه ســوخت 
80 تومان اســت، اظهار داشت:  اين 
در حالی اســت کــه قيمت حصولی 
از  مــردم به طور ميانگين حدود 58 

تومان است.
کردی با اشــاره بــه تفاوت های 

تعرفه برق، گفــت: تعرفه واحدهای 
تجــاری بالاتــر از 80 تومان، تعرفه 
کشــاورزی حدود 14 تومان، خانگی 
56 تومان و صنعت 60 تومان اســت 
که بر اين اســاس می توان ميانگين 
تعرفه برق را بدون احتساب هزينه های 

سوخت 58 تومان عنوان کرد.
وی اظهــار داشــت: براســاس 
محاسبات در هزينه های جاری صنعت 
برق مــا برای فقط هزينه های جاری 
اين صنعت به ازای هر کيلووات ساعت 

20 تومان دچار مشكل هستيم.
احتمال بروز خاموشی در 

صورت عدم اصلاح قیمت برق
در همين راستا مديرعامل شرکت 
برق منطقه ای تهران هم گفت: عدم 

دريافت قيمت واقعی برق، صنعت برق 
را در خدمات رسانی و اجرای پروژه ها 
دچار مشكل می کند، علاوه بر اين نيز 
مشــكلاتی در حوزه خاموشی ايجاد 
خواهد کرد که بايد تدابير اساســی 

برای آن انديشيده شود.
سيدزمان حسينی در گفت وگو با 
ايسنا با بيان اينكه در حال حاضر هر 
کيلووات ساعت برق حدود 85 تومان 
بدون هزينه سوخته برای صنعت برق 
کشور تمام می شود، اظهار داشت: اين 
در حاليست که صنعت برق برای هر 
کيلووات ساعت تنها رقمی حدود 53 

تومان دريافت می کند.
وی بــا بيان اينكــه هزينه های 
برق با ميزان درآمد حاصل شــده به 

هيچ عنوان بر يكديگر همپوشی ندارند، 
گفت: اگر قيمت برق به شكل واقعی 
در بيايد بسياری از مشكلات اين حوزه 
برطرف می شــود لذا بايــد لزوم اين 
مسئله به صورت جدی تر ديده شود.

مديرعامل شرکت برق منطقه ای 
تهران با اشاره به هزينه های صنعت 
برق، اظهار داشــت: سالانه در بخش 
جــاری و در بخش طرح های صنعت 
برق 30 هــزار ميليارد تومان هزينه 
می شــود و اين در شرايطی است که 
ميزان درآمــد صنعت برق از فروش 
برق به مشــترکين تنها 13 ميليارد 

تومان است.
حســينی با اشــاره به مشكلات 
بوجود آمده از اين کمبود گفت: نبود 

و کســری اين ميزان درآمد موجب 
شده که ما نتوانيم پروژه های برقی را 
آن طور که بايد اجرايی کنيم که اين 
مســئله نيز خود لزومی جدی برای 
واقعی شــدن قيمت بــرق به وجود 

می آورد.
وی بــا بيان اينكه هزينه برق به 
دو بخــش ســوخت و تبديل انرژی 
تقسيم شــده است، اظهار داشت: به 
دليــل اينكه صنعت بــرق هزينه ای 
برای سوخت نمی پردازد لذا هزينه ای 
در اين زمينه از مردم دريافت نمی کند 
اما در حوزه دوم يعنی تبديل انرژی و 
توليد برق برای هر کيلووات ساعت 85 
تومان هزينه می کنيم که اين رقم در 

مقايسه با درآمد تفاوت زيادی دارد.

توانیر: پرمصرف ها را جریمه نمی کنیم!

عضو هیئــت مدیره خانه 
صنعت و معــدن ایران گفت: 
تصمیم  دولت  كــه  زمانی  تا 
نگیرد ركود در كشور را از بین 
ببرد، اتفاقی برای بخش تولید 

نمی افتد.
بيژن پناهی زاده در گفت وگو با 
ايسنا اظهار کرد: تا زمانی که دولت 
تصميم نگيرد رکود را در کشور از 
بين ببرد، اتفاقی برای بخش توليد 

نمی افتد.
وی با اشاره به عدم تزريق منابع 

مالی و محدود بــودن بودجه های 
عمرانی  اظهار کرد: برخی کار های 
مربــوط به بخش توليــد، ارتباط 
مســتقيمی با بودجه های عمرانی 
دارد به طوری که بايد کار عمرانی 
انجام شده، پيمانكاران پول بگيرند و 
سفارش توليد به صنعتگران بدهند.

عضو هيئت مديره خانه صنعت 
و معــدن ايران با بيان اين که اين 
يك زنجيره اســت، اظهــار کرد: 
بــا توجه به شــرايط موجود فكر 
نمی کنم در ســال جــاری اتفاق 

خاصی برای بخش توليد بيفتد.
پناهی زاده همچنين با اشــاره 
به مشــكل نقدينگــی واحد های 
توليدی اظهار کرد: موسسات مالی 
و اعتباری همــه منابع مردم را با 
دادن سودهای بالا جذب کرده اند و 
بانك های دولتی پولی ندارند که به 
توليدکنندگان وام دهند؛ بنابر اين 
ما از سيستم  بانكی توقع داريم که 
اعتدالی در اين زمينه به وجود آيد.
وی در پاسخ به اين سوال که 
چرا توليدکننــدگان از بانك های 

خصوصــی وام نمی گيرند؟ گفت: 
در وضعيت فعلی نه بانك ها مايلند 
که به توليدکنندگان تســهيلات 
پرداخت کننــد و نه توليدکننده 
تــوان پرداخت ســودهای بانكی 

بالا را دارد.
به گفته عضــو هيئت مديره 
خانه صنعت و معــدن ايران نرخ 
سودی که توسط بانك مرکزی 24 
درصد اعلام شده است در عمل تا 
حــدود 33 درصــد افزايش پيدا 
می کند به همين دليل توليد کننده 

نمی تواند با اين نرخ ســود فضای 
رقابتی ايجاد کنــد. پناهی زاده با 
اشاره به بلاتكليفی اقتصاد کشور در 
وضعيت فعلی گفت: ماشين آلات 
صنعتگران فرســوده است و اين 
وضعيت اقتصادی بيشــتر وابسته 
به سياست های دولت است که اگر 
اين شرايط اصلاح نشود نمی توانيم 
از نظــر قيمت تمام شــده رقابت 

کنيم.
وی بــا بيان اين کــه اقتصاد 
مقاومتــی دســت خالــی انجام 

نمی شود، ادامه داد: بايد واقع بين 
باشيم و از شــعار به سمت عمل 
حرکــت کنيم، چرا کــه اقتصاد 
مقاومتی با نرخ ســود تسهيلات 

30 درصدی منافات دارد.
عضــو هيئــت مديــره خانه 
صنعت و معدن ايران افزود: همه 
اقتصاد  شــعار  به  توليدکنندگان 
مقاومتی اعتقــاد دارند و آماده اند 
در تحقق اين شــعار کمك کنند 
اما بدون ابــزار نمی توان اين کار 

را انجام داد.

شركت ملی گاز از اتمام گازرسانی به تمام شهرها و روستاهای كشور 
تا 3 سال آینده خبر داد.

معاون عمليات شرکت ملی گاز ايران در اين باره گفت: ماموريت شرکت ملی 
گاز ايران تا سه سال آينده در بخش گازرسانی به روستاها و شهرها در اقصی نقاط 
کشــور به پايان خواهد رسيد. عبدالحسين ثمری  افزود:  در حال حاضر ميانگين 
کشــور 87 درصد )شهر 96 درصد و روســتا 61 درصد( مردم ايران اسلامی در 

روستاها و کلان شهرها از نعمت گاز برخوردار هستند.
وی با اشاره به پروژه های گازرسانی در هفته دولت اظهار داشت: به ابتكار وزارت 
نفت توســعه گاز رسانی در سال 93 شكل گرفت و به طور جدی پيگيری شد و 
شــرکت گاز توانست با استفاده از تبصره قانونی بند »ق« اعتبارات لازم را تامين 

کند و تسريع در طرح گازرسانی به روستاها و شهرهای باقی مانده را کليد بزند.
اين مقام مسئول تصريح کرد: با توجه به اينكه وزارت نفت درصدد تامين منابع 
مالی برای گازرسانی بود و اعتبار محدودی را در بودجه سال 93 در اختيار داشت، 
اما به لحاظ اينكه اين پروژه ها دارای ارزش و اعتبار بالايی بود، با تصويب شورای 
اقتصــاد 4/8 ميليارد دلار از محل بند »ق« تبصره 2 قانون بودجه ســال 1393 
مصوب شــد تا وزارت نفت بتواند در قابل اين تبصره کار گازرسانی به روستاها و 

شهرها را پيگيری کند.
ثمری با بيان اينكه اجرای پروژه ها بايد بازگشت سرمايه را به دنبال داشته باشد، 
از اجرايی شــدن پروژه های شرکت ملی گاز ايران با 6 هزار ميليارد تومان اعتبار 
خبر داد و گفت: اين نخستين سالی است که حجم سرمايه گذاری در شرکت های 

گاز استانی به اين ميزان رسيده است.

شركت ملی گاز:
گازرسانی به تمام شهرها و روستاهای کشور 

تا 3 سال دیگر کامل می شود

شاخص كل بورس اوراق بهادار 
تهران روز پایانی هفته گذشته را 
واحدی پشت سر  هزار  با سقوط 
گذاشت و سهامداران را با شوكی 
هفته  آخر  تعطیــلات  به  جدید 

روانه كرد.
روز چهارشنبه گذشته اين شاخص 
از کانال 64 هزار واحد به کانال 63هزار 
واحدی ســقوط کرد و با کاهش هزار 
و 43 واحــدی در ســطح 63 هزار و 
467 تثبيت شــد. ايــن اتفاق که به 
دنبال بازگشايی نماد 8 شرکت بزرگ 
بورسی رخ داد، بازار سرمايه را با افت 
1/6 درصدی مواجه کرد که بيشترين 
ريزش اين بازار در ســال 94 به شمار 

می رود.

در پی سقوط هزار واحدی بورس 
و کاهــش قابــل توجــه ارزش بازار، 
رســانه های حامی دولــت در اقدامی 
هماهنگ تلاش کردند اين مسئله را به 
هوشمندی مسئولان و ذکاوت آنان در 
تخليه هيجانات بازار ارتباط بدهند. در 
همين رابطه يكی از روزنامه های حامی 
دولت در گزارشی نوشت، برخي فعالان 
بازار سرمايه با شجاعانه خواندن اقدام 
سازمان بورس در بازگشايي همزمان 
ايــن نمادها در پايان هفته معاملاتي، 
اين اتفاق را در تخليه اســترس هاي 
چند ماهه بازار و پيگيري روند منطقي 
معامــلات از روزهاي آينــده حياتي 

قلمداد می کنند.
اما اين اتفاق در شرايطی رخ داد 

که پيش از ايــن و بويژه در روزهای 
قبل از اعلام توافق هسته ای رسانه های 
حامی دولت هم که از رشد و شكوفايی 
خارق العاده بورس خبر می دادند اکنون 
می نويسند، دومين سقوط آزاد بورس 
در ســال 94 در حالي تعطيلات آخر 
هفته را براي اهالي تالار حافظ تلخ کرد 
که همين چند روز پيش وزير اقتصاد با 
وعده تازه اي سهامداران را اميدوار به 

بازگشت رونق به بازار کرده بود.
تحليل های رسانه های دولتی که 
پس از مشــاهده روند کاهشــی بازار 
مالی، از آغاز شدن رفتارهای منطقی 
در بــازار خبر می دهند در شــرايطی 
است که به اعتقاد صاحبنظران آنچه 
موجب افت شديد شاخص کل و ارزش 
بازار می شود بی توجهی دولت به توليد 
داخلی به بهانه کاهش تورم است. در 

تأييد شرايط رکودی حاکم بر اقتصاد 
ايران، چند روز پيش وزير اقتصاد در 
جمع مديران عامل بانك ها اعلام کرد 
که رشد مثبت اقتصادي سال93 ناشي 
از رونق کسب وکار صنايع بزرگ بوده و 
هنوز صنايع کوچك و متوسط به رشد 

اقتصادي نرسيده اند.
قيمت طلا نيز تا اواسط شهريور 
94 روندی افزايشی را دنبال کرده است 
بطوری که سكه تمام طرح جديد که 
در ابتدای تابستان در مرز 900 هزار 
تومان داد و ستد می شد، در روزهای 
اخير در مرز 918 هزار تومان مبادله 
می شــود. کاهش نرخ ها در بازار طلا 
نسبت به ماه های گذشته در شرايطی 
صورت گرفته است که عواملی همچون 

کاهش قيمــت در بازارهای جهانی و 
بطور خاص بحران مالی يونان از عوامل 

آن ذکر می شود.
نرخ ارز نيز در ماه های گذشــته 
و خصوصــا پس از توافق هســته ای، 
عليرغم ادعاهای مسئولان برای کاهش 
قيمت ها، نه تنها روند کاهشی نداشته 
اســت، که قيمت ارز مبادله ای هم به 
بهانه تك نرخی شــدن نرخ ارز روند 
صعودی داشــته اســت. نكته جالبتر 
آنكه در هفته های اخير خبر ها حاکی 
از ســه نرخی شــدن ارز در بازار آزاد 
بود که گفته می شــود نرخ ســوم به 
صحنه گردانــی دولتی ها بوجود آمده 
است تا ادعای تك نرخی شدن بيشتر 

به يك شوخی تبديل شود!

نگاهی به بازارهای پولی و مالی

حامیان دولت: سقوط بورس منطقی است!

عضو هیئت مدیره خانه صنعت و معدن:

رفع رکود به تصمیم دولت بستگی دارد

رئیس اتحادیه تولیدكنندگان صنایع نساجی و پوشاک گفت: 
فقط 30 درصد پوشاک موجود در بازار، ایرانی است.

محمود نبوی در گفت وگو با فارس با بيان اينكه طی نيمه اول امسال، 
توليد واحدهای توليدکننده پوشاك در کشور کاهش يافته است، گفت: 
موانعی مانند کمبود مواد اوليه و قاچاق مانع اصلی افزايش توليد در اين 

بخش بوده است.
وی با بيان اينكه صنعت پوشــاك لكوموتيو صنعت نساجی محسوب 
می شود، اظهار داشت: در حال حاضر اگر يك توليدکننده پوشاك نيازمند 
2 هزار متر از يك نوع پارچه باشــد، نمی تواند آن را از داخل تامين کند، 
زيرا توليد اين ميزان پارچه و در حد کم برای واحدهای داخلی مقرون به 

صرفه نيست، ولی به راحتی امكان واردات آن فراهم است.
رئيس اتحاديه نساجی با بيان اينكه در حال حاضر تنها 30 تا 40 درصد 
پوشــاك عرضه شده در بازار محصول ايرانی هستند، گفت: البته بخشی 
از پوشاکی که با برند خارجی عرضه می شوند نيز توليد داخل هستند که 

به دليل نبود مشتری برای عرضه از برندهای خارجی استفاده می کنند.
به گفته نبوی درحال حاضر واحدهای توليدکننده پوشاك با 40 درصد 

ظرفيت خود فعال هستند.
رئيس اتحاديه توليدکنندگان صنايع نساجی و پوشاك در ادامه گفت: 
اگر در بخشنامه جديد وزارت صنعت برای مبارزه با قاچاق پوشاك، پوشاك 
جمع آوری شده دوباره در  حراج عرضه و توسط فرد قاچاقچی خريداری 

نشود، اجرای طرح موفق خواهد بود.
نبوی اظهار داشت: اگر اين بخشنامه به طور کامل اجرا شود، در کنترل 
قاچاق تاثيرگذار خواهد بود، اما اگر مانند دفعات قبل پوشاك قاچاق، دوباره 

عرضه شود و چوب حراج به آن بزنند، موثر نخواهد بود.
وی با بيان اينكه پوشاك قاچاق جمع آوری شده بايد معدوم شود، ادامه 
داد: در صورتی که مانند دفعات قبل، پوشــاك قاچاق پس از جمع آوری، 
دوباره در معرض فروش قرار گيرند و واردکننده اين پوشاك بتواند نسبت 
به خريد آن اقدام کند، کار درســتی نخواهد بود و طرح موفقی محسوب 

نمی شود.
به گفته وی، در گذشته نيز طرح هايی برای جلوگيری از قاچاق پوشاك 
در کشور اجرايی شد، اما در آخر به جمع آوری اين پوشاك و عرضه دوباره 
آن در حراجی ها منتهی شد و واردکننده اين پوشاك نسبت به خريد دوباره 

و عرضه اين پوشاك اقدام می کرد.
بنابراين گزارش: براســاس بخشــنامه جديــد وزارت صنعت، عرضه 
پوشــاك وارداتی )واردات رســمی( در بازار مصــرف از جمله واحدهای 
صنفی و تجاری از ابتدای آبان 94 منوط به الصاق برچســب شناسه کالا 

)کد GSI( خواهد بود.
همچنين مهلت اتمام کالاهای وارداتی بدون برچسب شناسه کالا )کد 
GSI( در ســطح عرضه، از تاريخ ابلاغ بخشــنامه حداکثر 6 ماه است و 
فروشندگان موظفند، برای اين گونه پوشاك فاکتورهای مربوط به خريد کالا 
که دارای اطلاعات مربوط به شرکت توزيع کننده و يا واحد عمده فروشی 

هستند، ارائه کنند.
طبق اين بخشــنامه، تمام عرضه کنندگان پوشــاك بايــد از پروانه 
کســب معتبر در رسته توزيع پوشاك برخوردار باشند ضمن اينكه تمام 
عرضه کنندگان رسمی پوشاك با برند خارجی ملزم به اخذ مجوز نمايندگی 

از مرکز امور اصناف هستند.

رئیس اتحادیه نساجی:
فقط 30 درصد پوشاک موجود در بازار 

ایرانی است


